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صفحه

روزنامه

به گزارش تابناک، مسعود میرکاظمی در گفت وگو با خبرگزاری صدا و سیما 
افزود: مالیات پیش بینی شده در لایحه بودجه با توجه به ظرفیت دریافت مالیات 
نسبت به تولید ناخالص داخلی، عدد بزرگی نیست. با این حال دولت برای تولید 
حتی کاهش ۷ درصدی مالیات را در نظر گرفته است. رئیس سازمان برنامه و 
بودجه گفت: عدد ریالی فروش نفت تغییر قابل توجهی نسبت به پارسال نداشته 
و هر زمان در مجلس نهایی شود، اعلام خواهد شد. میرکاظمی افزود: نرخ ارز 
در بودجه مهم نیست و واحد پول ریال در نظر گرفته می شود تا فعالان اقتصادی 

نگران نشوند؛ روی عدد ریالی نفت توافق می شود و برای موارد دیگری مانند 
مالیات هم چنین اتفاقی خواهد افتاد.او گفت: اصلاح قانون های دائمی و تفکیک 
آن ها در ثبات اقتصادی مؤثر است؛ این باعث می شود فعالان اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی نگران تغییر قانون های مرتبط با آن ها در قانون بودجه سالانه نباشند.  
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: امسال پیش بینی می کنیم ۹۵ درصد منابع 
محقق شود تا پایه پولی بالا نرود و از تنخواه استفاده نشود؛ این اتفاق امسال رخ 

داد و از نظر منابع و مصارف، پایه پولی را کاهش دادیم.

نماینده مجلس:

چگونه سرمای زمستان را پیش بینی نکردید؟! 
خود ستاد بحران، یک بحران است

فرمول  آشناترین  و  ساده ترین 
اقتصادی، فرمول »عرضه و تقاضا« 
کالا  یک  عرضه  که  زمانی  است. 
نسبت به تقاضای آن، کاهش یابد، 
خریداران حاضرند با قیمت بیشتری 
برسند.  خود  نیاز  مورد  کالای  به 
در  شده  ابزاری  ساده،  فرمول  همین 
دست صاحبان کالاهایی که تولیدات 
از  کاستن  با  آنها  دارند،  انحصاری 
ناشی  مصنوعی  خلأ  ایجاد  و  عرضه 
از کمبود کالاهایی )همانند خودرو( 
مردم را ترغیب و حریص به خرید 
آن می کنند و چون تقاضا چند برابر 
را  آن  راحتی  به  لذا  می شود  عرضه 
گران )و حتی دو برابر( کرده و به 
نیز که  اینک  متقاضیان می فروشند. 
مسیر خرید و فروش معمولی، بسته 
را وارد بورس کرده اند،  شده و آن 
خریداران را در مسابقه اجحاف آمیز 
مزایده وارد می کنند و گاهی چنان 
به  نسبت  پایه  قیمت  که  می شود 
از  مزایده  پیشنهادی  مبلغ  بالاترین 
در  و  می گیرد  فزونی  هم  برابر  دو 
اینجا اجحاف به کسانی می شود که 
پول کمتری دارند و توانایی شرکت 

در این ماراتن را ندارند.
متاسفانه در کشور ما خرید خودرو 
تبدیل به یک کالای سرمایه ای )به 
برای  مردم  و  شده  مصرفی(  جای 
نقد و پس اندازشان دائماً  اینکه پول 
می شوند  مجبور  دارد  ارزش  افتِ 
از جمله  و  ارز  به خرید سکه، طلا، 
حالی  در  آورند  روی  خودرو 
کننده  مصرف  یک  عنوان  به  که 
نمی خواهند از آن استفاده کنند. در 

همه کشورهای جهان، خرید خودرو 
جنبه مصرفی دارد و هر کس آن را 
می خرد صرفاً جهت استفاده خود و 
خانواده یا شرکت و اداره، خریداری 
می گذرد  زمان  هرچه  و  می کند 
در  ولی  می یابد  کاهش  آن  قیمت 
خاطر  به  است  برعکس  ما  کشور 
تورم افسارگسیخته خودروهای چند 
سال قبل، گران تر از زمان خروج از 
به فروش می رود چه رسد  کارخانه 
و  هستند  صفر  که  خودروهایی  به 
پس از خرید با چند ده یا چند صد 
میلیون بیشتر فروخته می شوند آنگاه 
در  آن،  از  شدن  منتفع  با  فروشنده 
دیگر  خودروی  خرید  برای  تلاش 
می افتد و وارد بورس شده به سمت 
این  می شود.  راغب  بیشتر  مزایده 
قیمت  عجیب  افزایش  باعث  چرخه 
ماه گذشته شده  خودروها طی یک 

است.
برای  خودروسازان  دیگر  طرف  از 
حفظ  بازار  در  را  عطش  این  اینکه 
خودروهای  ورود  به  تمایل  کنند 
ظرفیت  همچنین  و  ندارند  خارجی 
تولید خود را هم افزایش نمی دهند، 
کلانی  سود  می شود؟  چه  آن  نتیجه 
کوتاهی  مدت  در  خودروسازان  که 
نصیب  هنگفتی که  می برند و ضرر 
خریداران مخصوصاً مصرف کنندگان 

واقعی خودرو می شود.
بنا به همین دلایل است که تا زمانی 
که عرضه و تقاضا به تعادل نرسد و 
خودرو جنبه سرمایه ای )نه مصرفی( 
داشته باشد این اجحاف به خریداران 

در بورس ادامه خواهد داشت. 

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

به قلم مدیرمسئول

از هر دری کلامی

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

تقی پور رئیس کمیته صنعت مجلس شورای اسلامی:

بودجه موسسه آیت الله مصباح، 
۱۴۱ میلیارد تومان

تقی پور رئیس کمیته صنعت مجلس شورای اسلامی:

عرضه خودرو در بورس به ضرر خریداران است

تالاب پریشان یکی از تالاب های مهم استان حال و روز خوشی ندارد و 
بیش از 1000 چاه مجاز و غیرمجاز است، حال آنکه این تالاب بزرگترین 
تالاب آب شیرین در کشور بوده و از سوی یونسکو، به عنوان ذخیره گاه 
زیستی نام گذاری شده است. در حال حاضر با خشک شدن پریشان و ارژن 
و از دست رفتن رطوبت جوی منطقه، بخشی از تنوع زیستی منطقه از بین 

رفته و بخشی دیگر به خطر افتاده است.
تالاب مهارلو هم که رطوبت دشت شیراز و سروستان را تأمین می کند، با 
توجه به پدیده خشکسالی و کمی بارندگی که سالهاست استان فارس با آن 
دست و پنجه نرم می کند، شرایط برای ورود ریز گردها مهیا کرده است.

به گزارش ایلنا، پس از بارش باران های پاییزی برخی  تالاب های  استان 
مانند طشک و هفت برم به دلیل داشتن آب از قبل تا حدودی آبگیری 
شدند، اما در فصل بارندگی وضعیت بیشتر تالاب های استان همچنان بحرانی 

و خشک است.
نتیجه نرسیده اند که کشت و  این  به  از سوی دیگر کشاورزان هم، هنوز 
آبیاری به شیوه سنتی، موجب نابودی بخش کشاورزی خواهد بود و اگر 
الگوی کشت به همین منوال ادامه پیدا کند، وضعیت تالاب ها در آینده ای 

نزدیک بدتر هم خواهد شد.
به گفته کارشناسان محیط زیست  برای خشکیدگی تالاب ها و تأمین حقابه 
آنها چند راهکار وجود دارد که اول تأمین حقابه تالاب ها در زمستان است 
تمام  با  باید  طرفی  از  و  کنند  برداشت  را  آب  این  نتوانند  کشاورزان  تا 
و  سطحی  آب های  غیرمجاز  برداشت  جلوی  اجرایی،  و  قانونی  ابزارهای 

زیرزمینی گرفته شود.
ناپایدار و  توسعه  با  اصلی آب  عنوان مصرف کننده  به  بخش کشاورزی 
فراتر از ظرفیت در کنار وزارت نیرو که با احداث سدها فرصت را برای 
خشک  اصلی  مقصران  می کنند  فراهم  غیرمجاز  و  مجاز  بهره برداری های 
شدن تالاب ها هستند.در حوزه آبریز بختگان نیز اگر مدیریت آب و خاک 
شاهد خشک شدن  امروز  می گرفت،  به شکلی صحیح صورت  تالاب  در 
آن نبودیم.آب های زیرزمینی اطراف طشک و بختگان شور شده اند و این 
شور شدن از چند سال قبل شروع شده و با سرعت زیادی در حال افزایش 
است؛ دلیل این امر هم ورود شورابه از طرف بختگان است که سفره های 
آب زیرزمینی را تحت تأثیر قرار داده است. تهدید دیگری  هم در حوزه 
بختگان وجود دارد و تبدیل این تالاب ها به کانون های گرد و غباراست؛ 
با بدل شدن به کانون گرد و غبار می تواند  این پهنه 130 هزار هکتاری 
آسیب های زیادی برای کشاورزی داشته باشد. انتقال نمک از بستر دریاچه 
شوری اراضی را تشدید و باغات دیم را نابود خواهد کرد. تالاب پریشان 
یکی دیگر از تالاب های مهم استان نیز حال و روز خوشی ندارد و بیش از 
1000 چاه مجاز و غیرمجاز است، حال آنکه این تالاب بزرگترین تالاب 
آب شیرین در کشور بوده و از سوی یونسکو، به عنوان ذخیره گاه زیستی 
نام گذاری شده است.در حال حاضر با خشک شدن پریشان و ارژن و از 
دست رفتن رطوبت جوی منطقه، بخشی از تنوع زیستی منطقه از بین رفته 

و بخشی دیگر به خطر افتاده است.
تالاب مهارلو هم که رطوبت دشت شیراز و سروستان را تأمین می کند، با 
توجه به پدیده خشکسالی و کمی بارندگی که سالهاست استان فارس با آن 
دست و پنجه نرم می کند، شرایط برای ورود ریز گردها مهیا کرده است.

تالاب های فارس منشأ ریز گردها خواهند شد
معاون محیط زیست فارس در این خصوص می گوید: تالاب های فارس اگر 

احیا و کنترل نشوند منشأ ریز گردها خواهند شد.
نبی الله مرادی می افزاید: اگر عرصه های طبیعی را حفظ کنیم می توان امید 
داشت که هوای پاک داشته باشیم اما اگر آن را از دست بدهیم هوای پاک 

هم وجود نخواهد داشت.
اشتغال استان بر محور کشاورزی بنا گذاشته شد

وی با ابراز نگرانی از اینکه اشتغال استان بر محور کشاورزی بنا گذاشته 

زمانی که  از  و  داده ایم  از دست  را  منابع آب  می کند:  عنوان  است،  شده 
سد درودزن در بالا دست بختگان احداث شد رها سازی آب از سد برای 

تالاب ها اتفاق نمی افتد.
و شد  مطرح  تالاب ها  حقابه  برنامه   ۹۸ سال  از  می دهد:   ادامه   مرادی 
۴0 میلیون مترمکعب رقم خورد و سال ۹۹ نیز ۵۵ میلیون مترمکعب رها 
و سال 1۴00 به دلیل مشکلات آبی رهاسازی نشد و نگرانی کمبود منابع 

آب شرب وجود داشت. 
آبگیری هایی که  با  سال جاری  در  می گوید:  فارس  زیست  محیط  معاون 
انجام شد و طبق مصوبه ستاد احیای تالاب های فارس بنا شد امسال 100 
میلیون مترمکعب در چند مرحله رها سازی داشته باشیم و مرحله اول در 
همین ماه رقم می خورد و در هر بار کمتر از ۲0 میلیون مترمکعب نخواهد 
اینکه برای بختگان در شرایط خشکسالی حداقل  ۷00  با اشاره به  بود.او 
در کل  متولی آب  می کند:  است، خاطرنشان  نیاز  مترمکعب آب  میلیون 
کشور وزارت نیرو است و  براساس ضوابط و قوانین این اتفاق صورت 
می گیرد که به دلیل آنکه در چند سال اخیر این رهاسازی انجام نمی شد؛ 

امروز سخت خواهد بود.
بختگان زنده است

مرادی با بیان اینکه به یک برنامه پلکانی بلند نیاز داریم  تا حداقل های نیاز 
بختگان تأمین شود، تصریح می کند: بختگان زنده است و امید به زندگی در 

آن وجود دارد و امسال پرنده های مهاجر زیادی به تالاب آمده اند.
به  نیازی  هیچ  فلامینگوها  باشد  آب  بختگان  بستر  در  اگر  می گوید:  وی 
کمک مردم نخواهند داشت و اگر این رهاسازی آب انجام شود پرندگان 

مهاجر به سلامت عبور خواهند کرد.
کشاورزی ما ناپایدار است و به دستگاه های متولی هشدار دادیم

به  امیدوار  می گوید:  رابطه  این  در  نیز   فارس  زیست  محیط  مدیرکل 
بارندگی های پیش رو هستیم که آب تالاب با این بارش ها تأمین شود و 

نیازی به رها سازی آب نداشته باشیم.
عطاالله پورشیرزاد با بیان اینکه اگر موضوع را کمی فنی تر  بررسی کنیم و 
نظرات اهل فن را داشته باشیم با حقابه تالاب آن جانی را که باید نمی گیرد، 
ادامه می دهد: نوع کشاورزی ما ناپایدار است و به دستگاه های متولی آب 
هشدار دادیم دراین خصوص نیاز است تا وزارت نیرو و جهاد کشاورزی 

برنامه ریزی هایی انجام دهند.
وی می افزاید: اگر توانستیم منابع آب را مدیریت کنیم و برداشت غیرمجاز 

از چاه های آب نداشته باشیم تالاب هم احیا می شود.
 سوء مدیریت تالاب های فارس را خشکاند

تالاب های  مدیریت  سوء  می کند:  تصریح  فارس  زیست  محیط  مدیرکل 
فارس را خشکانده است. وی با اشاره به احداث کارخانه آهن اسفنجی در 
پیگیری  این کارخانه در حال  ارزیابی  بختگان، می گوید:  تالاب  نزدیکی 

است  و هنوز بررسی آن در سازمان محیط زیست در حال مطالعه است.
نقطه ای سنجیده می شود،  استقرار صنایع  در هر  اینکه  بیان  با  پورشیرزاد 
تأمین آب پرسیده شده  نحوه  از مدیر کارخانه درخصوص  ادامه می دهد: 
است، و قرار است آب کارخانه از خلیج فارس تأمین شود و حق برداشت 
از آب های زیر زمینی را ندارند.وی می گوید: تا زمانی که ابلاغیه از سوی 

سازمان محیط زیست کشور نرسد موافقتی صورت نخواهد گرفت.

مدیرکل محیط زیست فارس:

تالاب های فارس اگر احیا نشوند منشأ ریزگردها خواهند شد

شهردار منطقه چهار شیراز مطرح کرد؛ 

احیای قنات های موجود به حفظ 
و پایداری فضای سبز شهری در سطح 

منطقه می  انجامد

تحلیل این خبر را در ستون 
بالا بخوانید

تاکید کرد:  اسلامی  معادن مجلس شورای  یک عضو کمیسیون صنایع و 
محدودیت های دسترسی به اینترنت باید موقتی باشند و حتماً هرچه زودتر 

به نفع مردم مدیریت و برطرف شوند تا مردم آسیبی نبینند.
حجت الله فیروزی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به محدودیت های اعمالی 
هر  برای  اینکه  بر  تاکید  با  در کشور  بین المللی  اینترنت  به  دسترسی  در 
برای  شود  ایجاد  اجتماعی  عرصه های  در  که  محدودیت هایی  موضوعی 
زمانی خاص است و نباید طولانی مدت باشد، گفت: حتی در کشورهایی 
اعلام  به  کار  و  مواجهند  شدیدی  امنیتی  مشکلات  با  داخلی  لحاظ  به  که 
حکومت نظامی می رسد، این حکومت نظامی نیز محدود به پروسه زمانی 

خاص است. وی اظهار کرد: الان به جهت  برخی مشکلاتی که در کشور 
اینترنت  با  ارتباط  ایجاد شده است، محدودیت هایی در  با فشار خارجی ها 
اعمال شده است؛ طبیعتاً این محدودیت ها باید موقتی باشند و حتماً هرچه 

زودتر به نفع مردم مدیریت و برطرف شوند تا مردم آسیبی نبینند.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره خسارات وارده ناشی از 
اینترنت به اپراتورهای ارائه دهنده خدمات  اعمال محدودیت دسترسی به 
اینترنت و همچنین برخی کاربران اظهار کرد: دولت باید به نحو مقتضی 
زیان هایی که اپراتورها و همچنین کسانی که به گونه ای در فعالیت های 

خود متحمل شدند، جبران کند.

یک نماینده مجلس: 

و  امور  در  انصاف  رعایت  به  شیراز  شهر  شورای  عضو  اسکندری 
موضع گیری ها تأکید کرد و گفت: در این خصوص باید عدالت رعایت 
به دو دسته  باعث شده اعضای شورا در حال حاضر  شود، عملکردی که 
مرزبندی  این  باید  شورا  ریاست  همت  با  و  شده اند  تقسیم   عادی  و  ویژه 

شکسته شود. 
از  پیش  نطق  در  اسکندری  علیرضا  غضنفری:  /خدیجه  خبری  سرویس 
دستور در جلسه علنی با بیان اینکه بیش از یکسال و نیم از عمر شورای 
ششم می گذرد گفت: شورا کار خود را با شعار انقلابی شروع کرد و اینکه 

چقدر این شعار تحقق یافته، قضاوت آن بر عهده مردم است.
 این عضو شورای شهر شیراز با طرح انتظاراتی از ریاست شورای شهر، در 
مدیریت بحران عنوان کرد: لازم است تا ریاست شورا، بحران ها، حواشی 
و نحوه مواجه با بحران ها را مدیریت کند تا شورا از حاشیه ها به دور باشد 
است و آن چه  اینکه شورای شهر شامل ۱۳ عضو  به  اشاره  با  اسکندری 
است، خاطرنشان کرد:  امورات  در  اعضاء  است مشورت  انتظار  مورد  که 
ندارد  یا اصلًا وجود  بسیار کمرنگ شده و  موضوعی که در حال حاضر 

شفاف سازی در امور که شعار اصلی کلیه اعضای شورا است. 
وی اضافه کرد: در این خصوص باید به نحو مقتضی به این موضوع پرداخته 

شود.
این عضو شورای شهر شیراز به رعایت انصاف در امور و موضع گیری ها 
اشاره کرد و گفت: در این خصوص باید عدالت رعایت شود، عملکردی 

عادی  و  ویژه  دسته  دو  به  حاضر  حال  در  شورا  اعضای  شده  باعث  که 
تقسیم شده اند و با همت ریاست شورا باید این مرزبندی شکسته شود. 

اسکندری همچنین به موضع گیری های بودجه عمرانی اشاره کرد و ادامه 
داد: در سال اول کمیسیون عمران تعداد ۱۸۳ پروژه عمرانی تعریف شد که 

این پروژه ها به صورت ستاره دار و ویژه سطح بندی شدند.
این عضو شورا ابراز کرد: از بودجه ۱۵ هزار و ۳۸۵ میلیارد تومانی سال 
جاری که مبلغ ۱۲ هزار و ۹۴۵ میلیارد تومان آن مربوط به بودجه عمرانی 
به  باتوجه  به بودجه جاری است، شهرداری منطقه هشت  مابقی مربوط  و 
قرارگیری در بافت تاریخی ۵.۴۱ درصد از این بودجه را به خود اختصاص 
داده است و این در حالی است که  منطقه شش و ده جزو مناطق شمالی 

بوده و کمترین بودجه عمرانی را دارند.

اسکندری عضو شورای شهر شیراز تأکید کرد؛ 


